Exodus- Called to Freedom 

出谷紀- 蒙召得自由
Session 1- Exodus 1-2 • A People and its Hero
第一課–出谷紀1-2 一個民族及她的英雄

The Family Tree (Exodus 1:1-7)
族譜（出1：1-7）

1. Why do you think Exodus begins with a list of the sons of Jacob who came to Egypt?
你認為出谷紀開首道出以民去了埃及與雅各伯子孫一連串的名字是什麼意思？


2. Read Genesis 1:28 and Genesis 22:17-18. How are God's mandate to the first man and woman (1:28) and the oath he swore to Abraham (22:17-18) beginning to come to fulfillment in the first chapter of Exodus?

閲讀創1：28及創22：17-18，如何在出谷紀第一章看到天主對原祖父母的命令（1：28）及對亞巴郎的誓言（22：17-18），得以實現？


Fertile Fruit in a Foreign Land (Exodus 1:8-22)
在異地結豐盛的果實（出：1：8-22）

3. In Exodus 1:8, we read that the new Pharaoh did not "know" Joseph. Since Joseph was a key figure in Egypt's royal household and national history, prospering Egypt and keeping them from destruction during the great famine, we know this cannot simply be a literal statement. What do you think the author means by pointing out that the new Pharaoh didn't "know" Joseph?
在 出 1：8，我們知道挨及的新王不「認識」若瑟，但因為若瑟在埃及王室及國家歷史中都是一個重要人物，所以我們知道這句話不會只是字面上的意思。你認為他的真正意思是什麼？

4. a. According to the text, why does Pharaoh grow so afraid of the Israelites?
跟據經文，為什麼法郎會這樣害怕以色列人？

b. Pharaoh takes three major steps in dealing with the growing population of the Hebrews. What are they, and how do the Israelites react to each?
法郎對日漸增加的希伯來人口採取三個步驟，這三個步驟是什麼？以色列人如何回應？
A River Runs Through It (Exodus 2:1-10)
流經的河流（出 2：1-10）
5. Think about it: The Hebrew word used for the basket in which Moses is placed, tevah, was also used for Noah's ark. How were these two vessels spiritually similar?

試想想用來裝梅瑟的籃子在希伯來文是 tevah，這字也用於諾厄的方舟，這兩個盛載用器在屬靈層面有何相似？

6. New Testament Connection: In many ways, the early life of Jesus in the New Testament mirrors the early life of Moses. Read Matthew 2:1-23. What parallels do you see between the infancy of Moses and Jesus?
在新約，耶穌和梅瑟的早期生活在許多方面都相似。瑪2：21-23，你看到梅瑟及耶穌的嬰孩時期有何對照之處？

Moses' First Escape from Egypt (Exodus 2:11-25)
梅瑟首次逃離埃及（出 2：11-25）

7. a. Why is Moses forced to flee Egypt?

梅瑟為何被迫離開埃及？


b. What does this episode in Moses' life show us about the need to keep our own emotions in check and about Moses' own character? See also Catechism No. 2302.

在梅瑟生命中，這片段如何顯示他的性格？我們需要如何控制情緒？看教理2302條。
8. Where does Moses go after fleeing Egypt?
逃離埃及後梅瑟去了那裡？

9. In Exodus 2:23-25, we read that the king of Egypt eventually dies, but the Hebrew people remain locked in bondage. The text tells us that God "heard their groaning ... and remembered his covenant with Abraham, Isaac, and Jacob." What do you think the author means here? Had God forgotten his covenant?
在出2：23-25， 我們知道埃及法郎死了，但希伯來人仍然受奴役，聖經說天主「聽到他們的哀號...記起祂和亞巴郎、依撒格、雅各伯的盟約」，你認為作者這樣說有何意思？天主忘記了盟約嗎？
